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Proiecte generoase 
- dialog cu Eli Malka, directorul 
Uniunii Tea trelor din Europa şi 

al Festivalului de la Budapesta -
- Să începem cu începutul. Cum aţi selectat spectacolele 

pentru acest festival? 
- Nici la primul şi nici la al doilea festival n-a fost suficient 

timp pentru a cere teatrelor spectacole special pregătite. Am 
hotărît, deci, ca deocamdată să mergem pe oferta lor, pe selecţia 
lor proprie. Idealul nostru este însă ca la a treia ediţie, la Roma, 
sau la a patra, la Stockholm, festivalul să se desfăşoare în jurul 
unei teme. Visul meu este să avem chiar un festival de premiere, 
care comportă un risc, e adevărat ,  prin prezentarea unor 
spectacole neîncercate la public şi nevizionate în prealabil, dar 
cred că acest risc merită asumat. 

- Şi acum există, se pare, noutăţi absolute. 
- Da.  Regizorul Declan Donnel lan ,  d irector-adj unct al  

Teatrului Naţional din Londra, ne propune o piesă şi un spectacol 
în premieră. Ceva de mare actualitate, despre cruzime, motiv 
suficient ca să-I acceptăm. 

- După experienţa de până acum, cum apreciaţi utilitatea 
acestor reuniuni? 

- Foarte pozitiv. Ne dau posibilitatea de a ne întâlni, de a 
vedea spectacole, de a comunica şi a ne cunoaşte mai bine. Sigur, 
nu toată lumea e în acelaşi timp de faţă, dar sunt câte două-trei 
trupe care se încrucişează. Pot fi văzute, apoi, spectacolele 
teatrului-gazdă. Anul trecut la Diisseldorf, acum la Budapesta. 
Importante sunt şi legăturile de prietenie care se fac, întâlnirile 
între directorii de teatre care pot stabili schimburi, colaborări. 
Anul acesta a existat şi iniţiativa extraordinară de a invita tineri 
regizori într-un fel de stagiu de pregătire, dându-li-se posibilitatea 
de a vedea spectacolele marilor companii europene. 

- Am remarcat, de asemenea, prezenţa în acest an a Şcolii 
internaţionale de teatru de la Paris. Ce aţi urmărit invitând-o? 

- Şcoala internaţională de teatru a profesorului Jacques 
Lecocq are elevi din toată lumea, care se formează aici în timp de 
trei ani. Studiază mima, expresia corporală, cântul, masca. l-am 
invitat pentru a face un stagiu la Institutul de teatru ungar şi apoi 
o demonstraţie cu spectacolul rezultat. 

- Pare o formă de diversificare a direcţiilor de activitate ale 
Uniunii. Mai sunt şi altele? 

- Da. Am invitat, de asemenea, Asociaţia internaţională a 
criticilor de teatru să-şi ţină adunarea pe parcursul festivalului. Pe 
lângă posibilitatea pe care am oferit-o fiecărei ţări de a trimite un 
critic de specialitate. 

- Cum colaboraţi cu Teatrul Bulandra? 
- Teatrul Bulandra este, cum se ştie, membru cu drepturi 

depline al Uniunii Teatrelor din Europa. Avem legături foarte 
strânse. Eu personal am fost în acest an la Bucureşti de cinci ori, 
în timp ce la Londra, de pildă. unde avem doi membri, n-am fost 
niciodată. Şi asta pentru că ne interesează foarte mult cum se 
integrează ţările din Est. Teatrul Bulandra a 'găzduit şi o adunare 
generală a Uniunii, anul trecut. Piccolo Teatro a invitat Bulandra 
la Zilele Goldoni, la sugestia domnului Strehler. Iată că sunt 
nenumărate posibilităţi de a-şi arăta producţiile în străinătate. 
Sper că vor fi şi alte colaborări. Există un proiect cu Anglia, cu 
regizorul Dedan Donnellan, care va realiza, cu actori români şi 
englezi, o coproducţie. Probabil Boris Godunov. Într-o zi, vom 
organiza şi un festival cu asemenea coproducţii bilingve sau 
multilingve. 

- Când v-am adresat titlul de director ati protestat. De ce? 
,- Pentru că festivalul are întotdeauna trei directori. Cel al 

teatrului  care a găzdui t  edi ţ ia  anterioară,  al  aceluia care 
organizează ediţia în curs şi eu ca reprezentant al conducerii. 
Pentru această ediţie directorii au fost deci Volker Canaris de la 
Diisseldorf, Zsambeki Gabor de la "Katona J6zsef" şi cu mine. 

-------------- DOINA PAPP 

Din nou Shakespeare 
Celălalt spaţiu teatral regal, Teatrul Naţional, era, fireşte, mai 

sărac în Shakespeare. Se juca doar Macbeth la Teatrul Olivier, 
sala mare,  de aproape 2 000 de locuri, a teatrului .  Teatrul 
Naţional Regal are şi el  o clădire modernă de beton şi sticlă, 
m ultistratificată şi multidimensională, spaţiu vast ce găzduieşte 
trei săli de spectacol, baruri, restaurante, librării etc. 

A m  socotit Macbeth-ul de aici un eveniment.  În primul  
rând  pentru  că, după mine ,  es te  cel  ma i  b u n  spectacol al  
teatrului din acest moment. Pe urmă, este spectacolul în care 
l-am văzut prima dată "pe viu" pe  Alan Howard, una dintre 
legendele moderne ale teatrului  britanic. 

Alan Haward nu mai are 25 de ani, ca atunci când uluia 
B ucureş t i i  j uc â n d  Oberon î n  Visul unei  nopţi  de v a ră,  
m o n t a t  d e  Peter B ro o k  (spectacol p e  care î l  c unosc d in  
cărti). Este u n  bărbat de 50  d e  ani ,  cam pirpiriu, dar cu o 
bună condiţie fizică, agil, cu forţă, cu farmec, cu o min unată 
expresivitate a rostirii (o  calitate pe care critica ş i  publicul i-o 
recunosc unanim) .  Dar,  mai presus de toate, Howard e o 
a d e v ă r a t ă  p e r s o n a l i t a t e  a c t o r i c e a s c ă .  Ş i  n u  e gre u d e  
remarcat acest lucru. Există în fiinţa oricărui m are actor, d e  
p e  o r i c e  m e ri d i a n  a l  g l o b u l u i ,  c e v a  c e  î l  d e os e b e ş t e  
fundamental de ceilalţi de pe scenă, chiar ş i  atunci când nu 
este în formă maximă, chiar ş i  atunci când n u  face dintr-un 
r o l  o m a re c r e a ţ i e .  E s t e  c a z u l  M ac be t h - u l u i  l u i  A l a n  
Howard. Acest rol n u  depăşeşte graniţele unui  lucru foarte 
b i n e  făcut .  A m  î n tâ l n i t  la el o insp i ra tă  c o m b i n a ţ i e  d e  
c a n d o a r e  ş i  c r u z im e ,  d e  forţă  ş i  l a ş i t a t e ,  d e  fru m os ş i  
respingător, de siguranţă şi incertitudine,  iar toate acestea, 
fără să aibă aură,  purtau pecetea unui mare creator, la care 
nu puteai să nu te uiţi cu admiraţie. 

Î l  acompania Anastasia Hille, o stranie prezenţă scenică, 
configurând cea mai neaşteptată ş i  mai convingătoare Lady 
Macbeth văzută de mine. Anastasia Hille are vreo 25-28 de 
a n i ,  e î n a l t ă ,  foarte subţ i re ,  frag i l ă  şi uscată ,  d a r  cu  u n  
temperament exploziv, uşor bolnăvicios. E blondă, suavă şi 
cu o voce de vrăj i toare ,  foarte  e x p res ivă  şi  i m pe tuoasă,  
imprevizibilă, luminată de un foc lăuntric adesea întunecat de 
gânduri le  n e gre a l e  eroinei .  S-a s trădui t  c u  prudenţă să 
j ustifice personajul şi, pe cât se poate, a reuşit. Dacă e să spun 
adevărul, marea revelaţie a serii a fost această incandescentă 
făptură ce a ars până la cenuşă în trei ore de spectacol. 

Richard Eyre, d irectorul artistic al teatrulu i  (cel care a 
regizat şi Richard fii cu lan Mc Kellen,  văzut şi de publicul 
b u c u re ş t e a n ) ,  a c o n c e p u t  u n  s p e ct a c o l  r o b u s t ,  v i r i l ,  
butucănos pe  alocuri ,  p l i n  d e  m istere,  u mbre şi  capcane.  
Decoruri le erau practic imateriale,  fi ind  " construite" din 


